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Как стро ить на бе ре гах Бай ка ла? Так, как мы это де ла ем сей час, луч ше не стро ить во все.
Или не под вер гать Бай кал воз дей ствию че ло ве ка во об ще? Та кая мысль при хо дит на ум все
ча ще, ибо ста но вит ся оче вид ным, что при сут ствие лю дей на его бе ре гах ни че го хо ро ше го
Бай ка лу не да ет. Оп ро мет чив был царь, опо я сав Бай кал же лез ной до ро гой с юж ной сто ро -
ны. Ци ни чен был ре жим «пла но вой эко но ми ки», при жав его еще од ной же лез ной дла нью
по се вер ной око неч но с ти. Те перь и неф те п ро вод тя го те ет к Бай ка лу под га ран тии тех ни че -
с кой без уп реч но с ти. По че му бы и нет? Ак ция в ло ги ке пре ды ду щих. По тре би тель ская ци ви -
ли за ция при би ра ет Бай кал к сво им цеп ким ру кам: по се ле ния, про из вод ства, ком му ни ка -
ции, те перь еще дач ная на пасть, ту ризм…
Бай кал, про дол жая ос та вать ся од но вре мен но при род ным и ми фо ло ги че с ким уни ку мом, все
боль ше под вер га ет ся ан т ро по ген но му дав ле нию, и, что бы окон ча тель но не по те рять при су -
щей толь ко ему ис клю чи тель но с ти, без ар хи тек то ров как «син те ти че с ких» спе ци а ли с тов,
ско рее все го, не обой тись.   Владимир Бух, главный редактор

How should we build on the coast of Lake Baikal? Better never to build than to build like we do
it at present. Or it would be better if a human being does not interfere in the lake area at all?
This thought occurs more often as it becomes evident that people's presence on the coast does
not do any good to Lake Baikal. It was reckless of the tsar to encircle the lake with the railway
on the southern side. It was cynical of the «central planning» regime to press it from the north
with the second iron hand. Now the oil pipeline is coming closer to Lake Baikal while guaran-
teeing technical perfection. Why not? This action keeps to the logic of previous ones.
Consumer civilization is skillfully seizing the lake: settlements, industry, communications, and
today's passion for country houses, and tourism…
Remaining unique both naturally and mythologically, Lake Baikal is under growing anthropo-
logical pressure. To prevent it from losing its inherent uniqueness we probably cannot do with-
out architects as «synthetical» specialists.   Vladimir Bukh, editor0in0chief


